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Zápis z jednání Komise tuzemského rozvoje ČNS 
konaného dne 25.9.2013 v Plzni 

 

Účastníci 
Členové komise Martin Maršálek, Vladimír Pavlík, Tomáš Vaňourek 
Omluveni  nikdo 

Usnášeníschopnost 

Jednání se účastní nadpoloviční většina členů komise, orgán je usnášeníschopný. 

Program jednání 

1 Upravený plán činnosti a rozpo čet na rok 2013 

Konference ČNS 2013 v Nymburce schválila plán činnosti a rozpočet komise v plném rozsahu tak, 
jak byl komisí navržen a předložen. Protože však ze strany MŠMT došlo k menšímu naplnění 
příjmové strany rozpočtu ČNS, než bylo plánováno, došlo k redukci rozpočtu ČNS ve všech 
oblastech. Tedy i v rozpočtu komise. Z tohoto důvodu je komise nucena některé původně plánované 
činnosti omezit či redukovat. Jedná se zejména o plánovanou revizi KNS a ONS, na kterou byl 
vyčleněn největší podíl prostředků komise. 

2 Reakce orgán ů ČNS na předložené návrhy komise a žádosti o vyjád ření 

Komise žádá VV ČNS, aby v případě neakceptování předložených návrhů komise informoval komisi 
o důvodech nepřijetí – zpětná vazba. 

Komise žádá Komisi mládeže o přípravu návrhu takového doplnění pravidel, nohejbalu pro oblast 
žáků základních škol, aby bylo možné větší zapojení nohejbalu v rámci školní výuky, resp. školou 
organizovaných kroužků či školních sportovních klubů, než je tomu dosud (celé znění se 
zdůvodněním – viz zápis z jednání komise z 27.10.2012). 

Komise opětovně žádá Komisi rozhodčích o vyjádření, jak se v praxi projevila komisí navržená 
opatření (rozpracována dále VV ČNS a schválena VH ČNS). Zejména to, jak se změnil počet 
rozhodčích, rozhodujících republikové soutěže. Též, jak dopadlo oslovení nových rozhodčích, 
jejichž seznam byl Komisi rozhodčích předán. 

3 Tisk základních dokument ů 

Maršálek na Konferenci ČNS 2013 za komisi předal VV ČNS vytištěné brožurky se základními 
dokumenty ČNS (Stanovy a Disciplinární řád, Pravidla a Soutěžní řád). 

4 Vzdělávací akce trenér ů a rozhod čích 

Pavlík informoval o uskutečněných vzdělávacích akcích pro rozhodčí a trenéry. Jednalo se o školení  
a seminář ligových rozhodčích (23.2., Nymburk), seminář pro rozhodčí ligových soutěží (23.3., 
Nymburk), školení a doškolení trenérů (16.-17.3. Plzeň). Na prosinec 2013 je plánováno doškolení 
trenérů. 
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5 Dořešení problematiky povinných seminá řů rozhod čích 

Komise konstatovala, že semináře rozhodčích v letošním roce vykázaly velký ekonomický rozdíl na 
straně příjmů a na straně výdajové. Komise diskutovala nad stávajícím požadavkem VV ČNS na 
pravidelnou každoroční povinnou účast rozhodčích soutěží, řízených VV ČNS, s ohledem zejména 
na klesající počet rozhodčích a na chyby rozhodčích v nedávných řešených kauzách, ale nedospěla 
k jednoznačnému závěru.  

Komise též konstatovala, že není ošetřen stav, kdy aktivní rozhodčí z nějakých důvodů (i vážných) 
se nemá možnost semináře zúčastnit a dle stávajícího požadavku by tak byl v příslušném roce 
z rozhodování v soutěžích VV ČNS vyloučen. 

6 Převedení vzd ělávacích akcí rozhod čích do gesce Komise rozhod čích 

Komise po diskuzi konstatuje, že vzdělávací akce rozhodčích mají jak tematicky, tak i obsazením 
lektorů a zajištěním organizace mnohem blíže ke Komisi rozhodčích. Z tohoto důvodu komise žádá 
VV ČNS, aby na rok 2014 převedl tuto činnost do plánu činnosti a rozpočtu Komise rozhodčích. 

7 Aktualizace Rozpisu dlouhodobých sout ěží – trené ři 

Komise se zabývala počty účastníků na vzdělávacích akcích trenérů a konstatovala, že je 
nevyváženost mezi četností vzdělávacích akcí pro trenéry a počtem účastníků těchto akcí. Dále 
existuje určitá nejednotnost v tom, že zatímco u rozhodčích musí rozhodčí republikových soutěží 
absolvovat seminář/doškolení, organizované republikovým orgánem ČNS, u trenérů (s výjimkou 
nejvyšší soutěže mužů a dorostenců) postačuje školení/doškolení, organizované nižším článkem 
ČNS (licence stupně „D“). Pavlík informoval o tom, že z KNS, které organizují vzdělávací akce 
licence stupně „D“, prakticky neobdržel poslední rok žádný požadavek na přítomnost „dohlížejícího“ 
lektora z registru lektorů, který vyplývá ze schválené směrnice pro organizaci vzdělávacích akcí 
trenérů a rozhodčích. 

Komise též navrhuje, aby požadavek na přítomného trenéra během utkání byl postupně dále rozvíjen 
do dalších soutěží. 

Z těchto důvodů komise opakovaně předkládá návrh na změnu bodu 1.2.2.e Rozpisu dlouhodobých 
soutěží v tomto znění: 

- Odstavec e) 

Extraliga a dorostenecká liga - Minimálně jeden trenér uvedený na soupisce družstva musí 
vlastnit trenérskou licenci „C“ 

Extraliga mužů, 1. liga mužů a Dorostenecká liga – trenér (nebo jeden z trenérů) uvedený na 
soupisce družstva musí být přítomen osobně na utkání a vést své družstvo. Trenér má 
povinnost se do zápisu o utkání podepsat. Minimální počet takto řízených utkání trenérem se 
stanovuje na  více než 2/3 všech utkání v průběhu celé soutěže. 

8 Aktualizace Pravidel a Rozpisu dlouhodobých sout ěží – úbor hrá čů 

Komise kvituje provedenou změnu bodu 2.1.c Rozpisu dlouhodobých soutěží, která reaguje na 
nedávnou kauzu s chybějící jmenovkou na dresu hráče. Původní znění umožňovalo více výkladů a 
v případě výkladu, který použil při rozhodování v kauze prvoinstanční orgán, byla sankce neúměrně 
přísná v porovnání s jinými proviněními. 

Komise se také zabývala stávajícím zněním bodů, které definují jednotnost úboru, zejména bodu 
2.1.3 Pravidel a 2.1.c Rozpisu dlouhodobých soutěží. Při stávajícím znění, které umožňuje použití 
teplákové bundy bez čísla a jmenovky, je popřen smysl zavedení označení číslování hráčů velkým 
číslem a označením jmenovkou na horní části úboru. Teoreticky dnes může družstvo celý ročník 
soutěže odehrát v teplákové bundě (bez jmenovky a jen s „malým“ číslem na spodní části úboru). 
Praxe prakticky ve všech kolektivních sportech je taková, že v případě nepříznivého počasí (déšť, 
chladno) si hráči pod předepsaný úbor oblékají zateplující oděv. 
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Komise předkládá návrh na změnu bodu 2.1.c Rozpisu dlouhodobých soutěží v tomto znění: 

- odstavec c) Hráči téhož družstva Extraligy budou při hře oblečeni do jednotného sportovního 
úboru, musí být označeni čísly 1-99 na horní i spodní části úboru (každý hráč pouze jedno 
číslo) a svým příjmením, event. i jménem na horní části úboru (u fluktuantů není označení 
příjmením, event. i jménem podmínkou). Písmo i číslice musí mít výšku min. 14 cm (číslo) 
na horní části úboru, min. 7 cm (číslo) na spodní části úboru. Pokud nesplní tyto podmínky, 
velikosti písma nebo označení příjmením, zaznamená toto rozhodčí do zápisu a nesplnění 
není předmětem nepřipuštění ke hře. V ostatních případech podmínek na jednotný sportovní 
úbor (rozsah čísel a jejich umístění) zůstává zachováno pravidlo nepřipuštění ke hře. V 
případě, že rozhodčí povolí teplákové soupravy tak souprava nemusí být označena jménem 
hráče. Změna sportovního úboru je povolena pouze při změně stran a v rámci oddechového 
času. 

Komise se zabývala i samotnou definicí jednotnosti úboru. Dle názoru komise je stávající znění 
v Pravidlech obecné a neřeší takové věci, jako např. reklamní plochy na úboru (musí být jednotné či 
ne, pokud ano, jak řešit individuální partnery hráčů apod.). Komise doporučuje VV a STK ČNS se 
touto problematikou zabývat, aby se předešlo případným nejasnostem a event. kauzám. 

9 Aktualizace Rozpisu dlouhodobých sout ěží – míč 

Komise se zabývala podněty, které kritizují kratší životnost a jiné vlastnosti míče, nahuštěného podle 
hodnot, uvedených v Rozpisu dlouhodobých soutěží 2013, než měly starší typy míče. Komise 
konstatuje, že stávající znění bodu 1.2.2.e v oblasti míče (hodnoty tlaku a hmotnosti míče) je 
pravděpodobně převzaté ze starších dokumentů ČNS. Např. stejné hodnoty hmotnosti jsou uváděny 
již v Pravidlech z roku 1997.  

Komise též konstatuje, že hodnota tlaku dle aktuálního rozpisu (60-65 kPa) je dle jejího názoru 
vyšší, než by měla být, aby míč typu Gala BN 5012(5022) měl shodné vlastnosti s předchozími typy 
míčů. Míče jsou tvrdší, mají vyšší odskok od země a logicky mají i nižší životnost 

Z těchto důvodů komise navrhuje, aby se nevycházelo jen z údajů ze starších dokumentů, resp. 
z podkladů výrobce, ale aby některý orgán ČNS provedl opakované zkoušky s pro soutěže ČNS 
certifikovaným míčem (případně i porovnávací zkoušku se staršími typy) a doporučil nové hodnoty 
tlaku (i třeba různé pro halové a venkovní povrchy) pro Rozpis dlouhodobých soutěží 2014. 

10 Aktualizace Sout ěžního řádu – zápis o utkání 

Nová přijatá úprava bodu 3.13.2. SŘ v oblasti zapisování hráčů do zápisu během utkání dle názoru 
komise nesplňuje nejen záměr, se kterým byla úprava předkládána, ale ani není správně 
zformulována (text se netýká všech hráčů, ale pouze střídajících náhradníků).  

Komise zhodnotila klady a možná rizika případné další úpravy a nedošla k jednoznačnému 
rozhodnutí, kterou z obou možných variant doporučit ke schválení. Principiálně lze buď umožnit: 

- start pouze hráčů, kteří jsou účastni nástupu k pozdravu (původní záměr předkladatelů 
úpravy) 

- nebo start všech hráčů, kteří jsou před zahájením utkání uvedeni v zápise o utkání. 

Komise doporučuje VV a STK ČNS se touto problematikou zabývat. 

11 Aktualizace sm ěrnice pro ud ělování licencí trenér ů nohejbalu 

Pavlík byl pověřen do konce roku 2013 předat VV ČNS aktualizované znění směrnice, které umožní 
administrativně získat licenci „C“ trenéra nohejbalu absolventům vysokoškolského studia - 
tělovýchovných oborů . 
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12 Analýza zapojení nohejbalu v rámci základních šk ol 

Maršálek předal Vaňourkovi veškeré podklady (databázi s již prověřovanými ŠSK, manuál, databázi 
s kontakty na ZŠ a ŠSK) pro pokračování průzkumu činnosti základních škol a školních sportovních 
klubů (ŠSK), hlásících se k nohejbalu.  

Vaňourek informoval, že zatím provedl průzkum u celkem 87 škol, z toho 26 je z Plzeňského kraje, 
17 z Karlovarského kraje, 9 z Ústeckého kraje a 35 z Jihočeského kraje. Dále informoval, že 
komunikace přes e-mail je prakticky nepoužitelná, drtivá většina mailů skončí bez odezvy. A to i při 
použití kontaktních údajů z AŠSK ČR předaného přehledu (tři roky starého). Lepší je telefonický 
kontakt, limitovaný však možností zastihnutí kontaktní osoby (mimo výuku). Pavlík za tohoto stavu 
doporučuje oslovovat přímo ředitele škol. Z dosavadního průzkumu zatím vyplývá spíše 
nepravidelná hra, jen v určitých obdobích, resp. v rámci sportovních her. 

Maršálek informoval, že zájemce o členství v komisi, který měl zájem se na této činnosti podílet, 
nakonec od svého záměru upustil. 

13 Termínové kolize sout ěží 

Komise se znovu zabývala faktem, že i přes předchozí předkládané návrhy komise (případně i další 
návrhy – viz předseda DK Čukan) řídící orgány soutěží (STK, VV) tyto návrhy neakceptovaly a 
nezapracovaly do termínového kalendáře a rozlosování dlouhodobých soutěží VV ČNS. Komise 
v roce 2010 provedla v rámci návrhu řešení neuspokojivého stavu počtu rozhodčích analýzu 
rozlosování a zjistila velké rozdíly ve využití obou víkendových hracích dnů. 

Komise nerovnoměrné rozložení ligových utkání považuje za ztěžující prvek z hlediska propagace 
nohejbalu i vytížení rozhodčích. V sobotu se totiž také hraje většina krajských a okresních 
dlouhodobých soutěží, přitom dle odborných odhadů se minimálně polovina diváků ligových utkání 
rekrutuje právě z hráčů nižších nohejbalových soutěží. Ligová utkání také často kolidují s utkáními 
nižších soutěží, nebo s jinými ligovými utkáními. To vše má negativní vliv na návštěvnost ligových 
utkání. 

Také nároky na počet rozhodčích by nemusely být tak velké, pokud by došlo k rovnoměrnějšímu 
využití obou hracích dnů. Navíc někteří rozhodčí by jistě rádi přivítali možnost rozhodovat utkání po 
oba víkendové hrací dny. 

Komise zatím nepředkládá žádný konkrétní návrh (má je ale k dispozici) a žádá STK a VV ČNS o 
vyjádření, zda existuje vůle o rovnoměrnější rozložení termínového kalendáře a rozlosování 
dlouhodobých soutěží VV ČNS. 

Zapsal: Martin Maršálek v.r. Ověřil: členové komise 

 


